
   
 

16. august 2023 

 

I medfør af § 37 stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut fremsætter jeg følgende spørgsmål til 

Naalakkersuisut. 

 

Spørgsmål til Naalakkersuisut:  

 

1. Hvordan vil Naalakkersuisut sikre, at krydstogtturister lægger flere penge i vores land? 

a. Har Naalakkersuisut planer om at tage initiativer, der kan begrænse krydstogtturismen 

og i så fald hvilke? 

b. Hvor langt er Naalakkersuisut nået med at udarbejde en optimal model for at 

afgiftsbelægge krydstogtpassagerer? 

c. Hvor mange penge tjener vi i dag på krydstogtturisme? 

 

2. Mange turister betaler for at komme på bådtur. Hvordan sikrer Naalakkersuisut, at der bliver 

afregnet skat af indtægterne fra disse bådture? 

a. Flere operatører af bådture er ikke her fra landet. Hvordan bliver det sikret, at disse 

afregner skat til os i Grønland? 

i. Har Naalakkersuisut planer om at tage initiativ til, at operatører af bådture kun 

må sejle med både, der er registreret her i landet? 

 

3. Hvilke muligheder har lokale iværksættere for at låne penge til større projekter som eksempelvis 

hoteller? 

a. Vil Naalakkersuisut arbejde for, at der bliver bedre muligheder for, at lokale kan låne til 

at investere i eksempelvis hoteller? 

 

4. Kan Naalakkersuisut oplyse andet af interesse for sagen? 

(Medlem af Inatsisartut Nivi Olsen, Demokraatit) 

 

Begrundelse 

Turisme er med til at sikre vores land indtjening, men hånden på hjertet, så er højsæsonen for turister ikke 

specielt sjov for os, der bor her i landet. Jeg bor selv i Ilulissat og oplever derfor på egen krop, hvordan det 

er at være i mindretal i egen by. 

 

Det er især, når de store krydstogtskibe lægger til. Her oplever vi turister, der spiser og bor på deres skib og 

ellers bare nyder godt af de gratis glæder i Ilulissat. Det tjener vi ikke mange penge på. 

 

Derudover har jeg bemærket en del ikke-grønlandske både, der sejler med turister. I den forbindelse har 

jeg spekuleret på, hvordan det bliver sikret, at disse både afregner skat til vores samfund. 

 

Jeg ser også gerne, at det bliver lettere for os grønlændere at komme med på turisme-bølgen. Når de nye 



   
 

lufthavne åbner bliver der flere turister, og der kommer til at være brug for store investeringer i hoteller, 

både med videre. Her kan jeg godt frygte, at det primært bliver udlændinge med udenlandsk kapital, der 

kommer til at sætte sig på det lukrative marked. Jeg ønsker på den baggrund at vide om Naalakkersuisut 

har overvejet nogle initiativer, der kan sikre, at så meget af gevinsten på turisme bliver her i landet. 

 

Jeg ser frem til at modtage svar på mine spørgsmål inden for en frist på 10 arbejdsdage. 


